

# **АННОТАЦИИ И КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА ОПУБЛИКОВАННЫХ МАТЕРИАЛОВ SUMMARIES AND KEYWORDS OF THE PUBLISHED MATERIALS**

## **С.П. Глинкина, И.И. Орлик. Евразийская идея на постсоветском пространстве**

В статье рассматриваются различные концепции идеи евразийства и современные взгляды на создание Евразийского союза на постсоветском пространстве.

*Ключевые слова:* постсоветское пространство, концепция евразийства, реинтеграция постсоветского пространства, новый евразийский проект.

## **S.P. Glinkina, I.I. Orlik. Eurasian Idea on the Post-Soviet Territory**

In the article various concepts of Eurasian idea and modern views on creation of the Eurasian union on the post-Soviet territory are considered.

*Keywords:* the Post-Soviet Territory, the Eurasian Concept, Reintegration of the Post-Soviet Territory, the new Eurasian Project.

## **В.М. Ахмедов. Современный Ближний Восток**

В статье исследуются основные социально-политические процессы арабских стран в условиях революционного подъема на Ближнем Востоке. На примере ряда ближневосточных государств автор анализирует в исторической ретроспективе (1990–2010 гг.) социально-экономические, общественно-политические, идеологические причины и предпосылки развития современного положения в регионе. Особое внимание уделено месту и роли правящих элит, армии, движениям политического ислама в арабских странах Ближнего Востока.

*Ключевые слова:* восточное общество, политические системы, армия, власть, исламизм, Ближний Восток, арабские страны.

## **V.M. Ahmedov. The Morden Near East**

In the article are investigated the basic sociopolitical processes of the Arabian countries in the conditions of revolutionary lifting in the Near East. On an example of some the Near-Eastern states the author analyzes in a historical retrospective show (1990–2010) the social and economic, political, ideological reasons and preconditions of development of modern position in region. The special attention is given a place and a role of ruling elite, army, movements of political Islam in the Arabian countries of the Near East.

*Keywords:* East Society, Political Systems, Army, the Power, Islamism, the Near East, the Arabian Countries.

## **Ю.В. Иванов. Польские дети в СССР во время Второй мировой войны**

В статье рассматривается судьба эвакуированных в 1939–1941 гг. польских детей из сиротских и детских домов Западной Белоруссии, Западной Украины и Литвы, большая часть которых в 1942–1957 гг. была возвращена Польше.

*Ключевые слова:* эвакуация польских детей-сирот в военные годы, сиротские и детские дома, польские беженцы.

## **Yu.V. Ivanov. The Polish children in the USSR during the Second World War**

In the article is considered the destiny of Polish children evacuated in 1939–1941 from orphaned and children's homes of the Western Belarus, the Western Ukraine and Lithuania, which most part in 1942–1957 has been returned Poland.

*Keywords:* Evacuation of Polish Children-Orphans in Military Years, Orphaned and Children's Homes, the Polish Refugees.

### **А.А. Постникова. Сражение при Березине в исторической памяти Франции**

В статье анализируется восприятие французскими историками, литераторами и политиками итогов сражения при реке Березине в 1812 г. на протяжении двух веков.

*Ключевые слова:* Отечественная война 1812 г., Сражение при Березине, Великая армия.

### **A.A. Postnikova. Battle of Berezina in Historical Memory of France**

In the article is analyzed the perception by the French historians, writers and politicians of results of battle at the Berezina river in 1812 throughout two centuries.

*Keywords:* Patriotic War of 1812, Battle of Berezina, Great Army.

### **А.А. Щелчков. Отражение европейского 1848 года в Чили: “Общество равенства”**

В статье проанализирована политическая и общественная борьба в Чили в 1850–1851 гг., вошедшие в историю как “чилийский 48-й год”. Освещена деятельность “Общества равенства”.

*Ключевые слова:* “Общество равенства”, С. Аркос, Ф. Бильбао, игуалитарии.

### **A.A. Shchelchkov. Reflection of the European 1848<sup>th</sup> Year in Chile: the “Equality Society”**

In the articles is analyzed political and public struggle in Chile in the 1850–1851, which have become history as “the Chilean 48<sup>th</sup> year”. Activity of the “Equality Society” is shined.

*Keywords:* the “Equality Society”, S. Arcos, F. Bilbao, Igualarrios.

### **Н.Е. Аникеева. Испанские социалисты у власти (2004–2011 годы)**

В статье анализируются внутри- и внешнеполитические, экономические, социо-культурные аспекты жизни Испании, в период правления правительства Испанской социалистической рабочей партии во главе с Х.Л. Родригесом Сапатеро (2004–2011 гг.). 20 ноября 2011г. в результате победы консервативной Народной партии на всеобщих парламентских выборах завершился период нахождения у власти испанских социалистов; начался новый этап политической истории Испании.

*Ключевые слова:* Хосе Луис Родригес Сапатеро; Испанская социалистическая рабочая партия; экономика, политика, культура Испании.

### **N.E. Anikeeva. Spanish Socialists in Power (2004–2011)**

In the article are analyzed the intra- and foreign policy, economic, socio-cultural aspects of life of Spain, in board of the government of the Spanish Socialist Workers’ Party led by José Luis Rodríguez Zapatero (2004–2011). On November, 20<sup>th</sup> 2011 as a result of the victory of conservative People party on general parliamentary elections the period of Spanish socialists power has come to the end; the new stage of political history of Spain has begun.

*Keywords:* José Luis Rodríguez Zapatero; the Spanish Socialist Workers’ Party; Economy, Policy, Culture of Spain.

### **Ю.В. Дубинин. Между прошлым и будущим (к выходу книги С.В. Лаврова)**

Автор характеризует книгу министра иностранных дел России С.В. Лаврова, посвященную последним семи годам российской дипломатии.

*Ключевые слова:* С.В. Лавров, концепция внешней политики России, национальные интересы России.

### **Yu.V. Dubinin. Between the Past and the Future (to appearance of the S.V. Lavrov’s book)**

The author characterizes the book of the Minister for Foreign Affairs of Russia S.V. Lavrov, devoted to last seven years of the Russian diplomacy.

*Keywords:* S.V. Lavrov, the Concept of the Foreign Policy of Russia, National Interests of Russia.

**А.А. Зданович. История органов госбезопасности СССР в годы Великой Отечественной войны**

В статье содержится анализ монографии доктора юридических наук В.С. Христофорова “Органы госбезопасности СССР в 1941–1945 гг.” (М., 2011), представляющей собой первое в отечественной историографии обобщающее исследование по истории органов госбезопасности СССР в годы Великой Отечественной войны, созданное на основе новых архивных источников и ранее не доступной широкому читателю литературы.

*Ключевые слова:* история Великой Отечественной войны, история органов госбезопасности СССР 1941–1945 гг.

**A.A. Zdanovich. History of Soviet Secret Police Agencies in Days of the Great Patriotic War**

In the article the analysis of the monography of the doctor of jurisprudence V.S. Khristoforov “Secret Police Agencies of the USSR in 1941–1945”, the first generalizing research in the domestic historiography on stories of Soviet Secret Police Agencies in days of the Great Patriotic War. The book was written on the basis of new archival sources and the earlier little-known literature.

*Keywords:* Great Patriotic War History, History of Soviet Secret Police Agencies 1941–1945.

**М.В. Майоров. Историческое прошлое и внешняя политика России**

Автор показывает, как историческое прошлое влияет на внешнюю политику России и определяет характер ее действий во внешнем мире.

*Ключевые слова:* История внешней политики России, А.А. Громыко, Е.М. Примаков, С.В. Лавров.

**M.V. Majorov. The Historical Past and Foreign Policy of Russia**

The author shows, how the historical past influences the foreign policy of Russia and defines the character of its actions in an external world.

*Keywords:* History of Foreign Policy of Russia, A.A. Gromyko, E.M. Primakov, S.V. Lavrov.

**Академик О.Т. Богомолов. Была ли “шоковая терапия” в нашей стране безальтернативна? Об одном моем интервью 1993 года**

Автор отмечает, что “шоковая терапия” в нашей стране не была единственно возможным вариантом в 90-е годы. Альтернативный курс гайдаровским реформам предлагали авторитетные российские экономисты и ученые США, в том числе лауреаты Нобелевской премии по экономике.

*Ключевые слова:* “шоковая терапия” в 90-годах, обвальная приватизация, разбазаривание государственной собственности, радикальные рыночные реформы.

**Academician O.T. Bogomolov. Whether There Was the “Shock Therapy” Uncontested in Our Country? About One My Interview of 1993**

The author notices that the “shock therapy” in our country wasn’t the unique variant in 90<sup>th</sup> years. The alternative course of Gaidar’s reforms was offered by authoritative Russian economists and the scientific from the USA, including Nobel prize winners on economy.

*Keywords:* “Shock Therapy” in the Nineties, Landslide Privatization, State Ownership Squandering, Radical Market Reforms.

**А.Ю. Ватлин. Штарнбергская коммуна: неизвестный эпизод из истории Баварской советской республики 1919 года**

В очерке на основе документов из архивов Баварии, впервые вводимых в научный оборот, рассказывается история Штарнбергской коммуны 1919 г.

*Ключевые слова:* Революция в Германии 1918–1919 гг., Баварская советская республика, Штарнбергская коммуна.

**A.Yu. Vatlin. Starnberger Commune: an Unknown Episode from the History of the Bavarian Soviet Republic in 1919**

In the essay, based on the documents from the archives of Bavaria, for the first time entered into a scientific turn, the history of the Starnberger Commune of 1919 is told.

*Keywords:* Revolution in Germany 1918–1919, Bavarian Soviet Republic, Starnberger Commune.

**Е.А. Суслопарова. Ричард Тоуни (1880–1962) лейбористский идеолог этического социализма и ученый историк**

В очерке рассматриваются жизнь и общественно-политические взгляды известного английского социалиста и историка Ричарда Генри Тоуни (1880–1962). Автор прослеживает, что повлияло на формирование взглядов Тоуни, какую роль он сыграл в истории лейбористской партии, насколько был удовлетворен ее развитием на протяжении нескольких десятилетий.

*Ключевые слова:* Великобритания, Ричард Генри Тоуни, этический социализм, лейбористская партия.

**E.A. Susloparova. Richard Tawney (1880–1962): the Labour Ideologist of the Ethical Socialism and the Scientific Historian**

In the essay the life and political sights of the known English socialist and historian Richard Henry Tawney (1880–1962) is considered. The author traces what has affected the formation of sights of Tawney, what role he has played in the history of the Labour party, how much he has been satisfied by its development throughout several decades.

*Keywords:* Great Britain, Richard Henry Tawney, an Ethical Socialism, the Labour Party.

**Международные связи историков Российской академии наук в 2010–2011 годах**

В статье освещены международные контакты и сотрудничество учреждений истории Отделения историко-филологических наук РАН в 2010–2011 гг.

*Ключевые слова:* Отделение историко-филологических наук РАН, Национальный комитет российских историков.

**International Contacts of Historians of the Russian Academy of Sciences in 2010–2011**

In the article the international contacts and cooperation of establishments of history of the Branch of historical-philological sciences of the Russian Academy of Sciences in 2010–2011 are shined.

*Keywords:* Branch of Historical-Philological Sciences of the Russian Academy of Sciences, National Committee of the Russian Historians.

**К.В. Каулин. Инцидент с кораблем “Найт Коммандер” в 1904 году (из истории российско-английских отношений)**

В сообщении рассматривается инцидент с потоплением в 1904 г. русским крейсером английского парохода “Найт Коммандер” и его влияние на русско-английские отношения начала XX в.

*Ключевые слова:* пароход “Найт Коммандер”, российско-английские отношения, русско-японская война 1904 – 1905 гг.

**K.V. Kaulin. Incident with the Ship “Knight Commander” in 1904 (from History of the English-Russian Relations)**

In the message the incident with sinking in 1904 of an English steamship “Knight Commander” by an Russian cruiser and its influence on Russian-English relations of the beginning 20 century is considered.

*Keywords:* Steamship “Knight Commander”, Russian-English Relations, Russian-Japanese war 1904–1905.